
AIRBORNE GAMMA RA Y SPECTR OMETRIC MAP 

ln 1987 a multi-pararneter g·eophys 1cal survey was flown over the Gre at Northern Peninsu la r eg1on of 
Newfoundla nd. The area surveyed is shown on the in dex map The mil i n purpose of the survey was t o produce 
quantitative gamma ra y spectrometri< informati on. V LF electromagnetic and total f ield milgnet1c da ta were also recorded 
and compiled . The fürvey was flown by Sander Geophysics Ltd . under contract to the Geolog1cal Survey of Canada 

For each 1.50000 NTS sheet, data are presentèd as a set of seven rad1oe lemenl conto ur maps (total count, 
potassium, equivalent uranium and equivalent thorium concentrat ions and the eU/eTh, eUIK and eTh/K ratios) and a 
booklet of stacked profiles at 1: 150000 scale Pro l iled data include the seven rad iometric pa ramete r5, radar terra in 
cl earance, magnetic tota l f ield and VL F total field and quadrature cornponenLs for each flight line. 

Two 1:250000 scale VLF profi le maps of the ent ire survey area are also availa ble as G SC Geophys1ca l Seri es Map 
39013G 

Ali d,;1ta were s,;1mpled at 1 second intervals The airborne radiometr1c measurements were made usIng a 4 channel 
speCLrometer, w1 th twel ve 102x102x406 mm Nal (T1) detectors, flown at a mean terrain clearance of 125 ÏTI at 785 km/h 
East-west flight li nes were at 1 km li ne spacmg and the numbered flight l1 nes are plotted on each o'. the cont our maps 

Pot,;1ssium is measured d1rectly from the 1 46 MeV gamma ray photons emitted by 40 K, whereas uran ium and 
thorium are measured mdirectly /rom gamma ray photons emilled by daug hter products in their decay cha ins. UrcrnIum is 
monitored bY means of gamma ray photons at approximaLely 1.76 MeV from 214Bi, and thorium, /rom 2.62 MeV photons 
em1tted by 20BT7 . The energy w1ndows used are as follows 

Total Cou nt 

Potassium 

Uranium 

Thorium 20BT1 

0 40-2 82 MeV 

1 36-1 56MeV 

1 66-1 86 MeV 

2 42-2.82 MeV 

Total cou nt, uran ium. thorium and potassium count. have been (orrected for dead tIme, ambient temperatu re 
changes, background radiat ion, spectral scatteri ng and deviatiom of terrain cl ea rance from the planned 5ur11ey altitude. 
ln areas of extrem e topographie variations accI.uate terrai n corrections are difficult Th us,, est1mates of rad1oelement 
concentrations may be inaccurate in these ilreas Shaded areas on the map represenl a terrain clearilnce exceeding 305 m 

Th e values for the rad ioelement concentrations shown on the contour maps are "a ver age surf ace concentrations", 
that is, an average of the area on the ground v1ewed by the spectrometer, an area which may contain vary ing amounts of 
Outcrop, overburden and surface waters As a resu lt the concentrations as shown on th e contoured maps are usually 
considerably lower than the concentrations in the bedrock. However, the rad ioe lement d1 str1but1on shown by the contour 
maps reflects the relative distr ibution of the elements in the bed rock 

Factors for convertIng airborne measuremenls to elernent concentration were determined by- relat i ng the 
corrected airborne count rates over a te,l strip i n the Ottawa area to the known ground rad1oelement concentrations (R.L 
Grasty and B.W . Charbonneau, 1974, Gamma-Ray Spectrometry Calibration Facilities. G.S C Paper 74- 1 B. pp. 69-71) 

The conversion factors used are those l1sted below: 

1 Ur Total Cou nt 

1% K 

1 ppm eu 

1 ppm eTh 

215 2 cps 

95.2 cps 

10 9 cps 

6.7 cps 

Total count measurements are presented as units of rad ioelement concentration (Ur}. as de f1ned in International 
Atomic Energy-Agency- Technical Report Series No. 174, 1976 

Copies of gamma ray- spectrometric contour maps, st acked profil e books and VLF profi le maps fo r this survey may 
be purchased from · PublI cat1ons and Information Sect ion, Mi ne ra i Developm en t Div ision , Department of Mi nes, 
Government of Newfound land and Labrador, P.0 BoK 4750, Sa int John's, Newfoundland A1'C 5T7. Telephone (709)576-
3159. 

Base map ma terial su pp lied by- Su rveys and Mappi ng Branch 

Data processin g, plotting and cartography by Sander Geophysiu LtO 

AIrborne gamma r ay- spectrometric, VLF and magnetic su rvey 
flown and compiled by Sander Geophy-sics Ltd 

CARTE DE SPECTROMÉTRIE AÉRIENNE PAR RAYONS GAMMA 

En 1987 un levé géophy-sique mult1-parnmétr1que a été effectué dans la region du Great Northern Peninsula du 
Terre-Neuve La région du relevé est indiquée sur la carte-index Le but de ce levé est de donner une information 
quantitative de spectrométrie par rayons gamma Des données électromagnétiques VLF et magnétiques de champ total 
ont également été enrég 1strées et compil ées au cou rs de ce levé le levé a été effectué par Sander Geophy-sics Ltd ,ous 
contrat avec la Commission géologique du Can·ada. 

Pour chaque feuille au 1/50 000 du SRCN, les données sont illustrées par des cartes de contours composées d'un 
ensemble de sept rad ioéléments (compte total, concentrations en potassium, en équivalent ur,;1nium et en équivalent 
thor ium et des rapports eU/eTh, eU/K et Th/K) et un li vret sur les profi ls au 1/150 000 est disponible Ces données 
comprennent les sept paramètres rad iométr iques, l'alt i tude, le champ total magnétique et le champ total VLF ainsi que la 
quadrature pour chacune des lignes de vol. 

Deux cartes des profils VLF au 11250000 du levé de cette région sont disponibles à la CGC sous la classi f1cat1on 
suivante: carte 390 13G série géophy-sique. 

Toutes les données on t été cueil lies à une seconde d'intervall e Les mesures ont ete effectuées à l'aide d'un 
spectromètre à 4 canau~, comportant 12 détecteurs de Nal (T l) mesurant 102 sur 102 sur 406 mm chacun , opérés à une 
hauteur moyenne dt> 125 rn au-dessus du sol t>t à une vitt>sse de 185 krr,/h Les lignes de vol est-ouest étaient espacées de 1 
km; ces lignes sont numérotées et représentées sur chacune des cartes de contours. 

Le potassium est mesuré directement à part ir de photons de rayons gamma de 1.46 MeV émis par le 4°K L"uranium 
et le thorium sont mesurés indirectement à partir de photons de rayons gamma émis par des produits de desintégration 
radioactive propres à leurs chaînes de désintégr,;1tion respectives. L'uranium est mesuré au rnoy-en de photons de rayons 
gamma de 1,76 MeV provenant du 214B1, et le thorium , à partir des phot ons de 2,62 MeV émis par le 208Tl. Les fenêtres 
énergétiques uti lisées sont les su ivantes : 

Compte total 

Potassium 

Ura nium 

Thorium 

214B i 

2oar 1 

0.40 à 2,82 MeV 

1.36 à 1,56 MeV 

1.66 à 1.86 MeV 

2,42 à 2,82 MeV 

Les comptes totaux, d' uran ium, de thor ium et de potassium ont été corrigées afin de tenir compte des périodes de 
conversion, des changements de température ambiante, du rayonnement naturel de fond , de la diffusion spectrale ainsi 
que des variations d'a lti tud es au-dessus du sol par rapport à l'altitude proposée Dans les régions où les varia t ions 
topographiques sont extrêmes, les con tacts au sol sont beaucoup plus difficiles Ainsi, l'evaluatior, des concefltrations en 
radioéléments peut ne pas être exacte dans ces régions 

Les valeurs ind iquées sur les ca rtes de contours pour les concentra ti ons en radioéléments représentent les 
concentrations moyennes en surface, c'est-à-dire une moy-enne de la zone au sol vue par le spectrometre 'cette z:one 
comprend des régions d'afffeurements, de morts -terrains et des rég ions couvertes par de l'eau Par conséquent, les 
concentrations indiquées sur les cartes de contours sont généralement beaucoup plus faibles que les concentrations dans 
la roche. Cependan t , le schéma de répartition des radioéléments indiqué sur les cartes de contours reflète la répartit ion 
re lati ve de ces éléments dans la roche. Les aires hachures sur la carte re présentent une hauteur de vo l excédant 305 m 

Pour déterminer les faoeurs de conversion qui permettent de passer des mesures aé riennes aux concentrations en 
radméléments, on a compa re les taux de comptage corrigés obtenus au-dessus de bandes d'essai effectuées dans la région 
d'Ottawa avec les concentrations connues au so l {R L Grasty et B.W Charbonneau (1974). Gamma-Ray Spectrometer 
Ca lib ration facili t1es, CGC, Etude 74-1B, pp. 69-71) 

Les facteurs de convers ion ut il 1sés sont les sui v.ints : 

1 Ur compleloLal 

1% de K 

l ppm eu 

1 ppm eTh 

215,2 <ps 

9S,2 cp > 

I 0,9<ps 

Les mesures de compte tota l sont présentées en unites de concentration de rod ioél ement (U r). tel les que d ef1ni es 
dans le Rapport technique no. 174 de l 'Agence Internationale de I ' Énergie Atom ique ( 1976) 

Des exemplai res des cartes de contours de spectromét rie par ra yons de g,;1 mma, le li vret sur les profils, et les ca n es 
des prof ils VLF pour ce leve son t en vente à l 'endroite suiva nt · Pub licat ions and Inform at i on Section, M inerai 
Development Division, Department of Mines, Governmen t of Newfound land and Labrador, PO . Box 4750, Saint John's, 
Newfoundland A 1C ST? . Tél éphone (709)576-3159 
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1 

La carte de fo nd a été fourn ie par la DIrectIon des levés et de la rnrtog raph1e 

Tra ite men t des données, restitu ti on et cartogra phie par 
Sander Geophys1 es Ltd 

Le levé de spectro me tne aérienne par ray-ons gamma , VLF et magnetique 
a été effectué et compilé par Sander Geophysics Ltd 

Project funded by 
Geological Survey- of Canada 
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GEOPHYSICAL SERIES (AIRBORNE GAMMA-RAY SPECTROMETRIC) 

SÉRIES GÉOPHYSIQUES (SPECTROMÉTRIE GAMMA-AÉRIENNE) 
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Scale L50 000 Éche lle 1150 000 

K1 lomet res 0 

Universal Transverse Mercator Projection 
© Crown Copyrights reserved 

Projection transverse universelle de Mercator 
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